
 

 

1 

 

ACTA DE LA REUNIÓ VIRTUAL DEL CONSELL MUNICIPAL DE LA DONA 
Dia 17 de novembre de 2020 

 
 
Assisteixen a la reunió:  
La Sra. Cristina Cruz Mas, regidora de la Dona i presidenta del Consell; la Sra. 
Lola Terra Solà, de la FAVM; la Sra. Mariona Descarrega Alsina i la Sra. Dolors 
Muñoz Alvarez, de l’entitat Creu Roja Manresa; la Sra. Kati Lorca Martinez, de 
la Unió de Jubilats i Pensionistes UGT; el Sr. Miguel Pérez Silva, de la FUB; la 
Sra. M. Assumpció Lleonart Sol, representant del Col·legi d’Advocats;  la Sra. 
Alícia Orive Sola, de Ciutadans; la Sra. Núria Grané Garcia, del Col·legi Oficial 
de Metges; la Sra. Imma Serra Martinez, de l’Olivera; la Sra. Alba  Baltiérrez 
Alier, d’ERC; la Sra. Gemma Boix Pou, de FEM Manresa; i a títol personal, la 
Sra. Sandra Pujol Solernou; la Sra. Clotilde Morales Coca; la Sra. Aurora Perez 
la Rosa; la Sra. Montserrat Roldán Rodríguez; la Sra. Diana Pinzón Sanabria; 
la Sra. Mercè Moltó Biarnés; la Sra. Montserrat Mestres Angla. 
 
També hi assisteix la Sra. Laura Castany Figuera, com a secretària del Consell.  
 
S’excusen: la Sra. Conxita Almarcha Villena, del GAM Lilium; la Sra. Mariana 
Romero Salguero, del PSC; la Sra. Veronica Soto Villa; M. Josefa Gil Barba; 
Paqui Borjas Reyes.  
 
S’inicia la reunió a les 6 de la tarda de manera virtual. 
 
 
 

1. Lectura i aprovació de l’acta de la reunió anter ior.  
S’aprova l’acta.  

 

2. Campanya 25 de novembre.  
S’explica la programació de la campanya del 25 de novembre. Com a 
peculiaritats d’aquest any, tot serà molt més virtual adaptant-nos a les 
mesures sanitàries que es marquen. Totes les accions es programaran 
presencialment i amb opció de fer-ho on line.  
Ela actes previstos seran:  
 

• Difusió del Joc interactiu “Super SIAD” 
Adreçat a l’alumnat de secundària i altres col·lectius de joves per prevenir la 
violència masclista 
 

• Llançament a les xarxes socials del vídeo “Et creus  més home?” 
Amb la col·laboració de Rafa Martínez Aguilera, Enric Bastardes Bonachi, 
Francesc Garriga Guixà, Carles Jódar Jerez  i Antonio el Remendao 
 
 

• Acte institucional de commemoració del Dia Internac ional per 
l’Eliminació de la Violència envers les Dones  
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Lectura de manifestos, presentació del vídeo “ Et creus més home?”, veredicte 
del certament audiovisual a Tik Tok “Gravant contra la violència masclista” i 
actuació musical de Celeste Alías  
Hora: 12 h 
 

• Encesa d’espelmes contra la violència de gènere   
Hora: 18.30 h 
Organitza: Consell Municipal de la Dona 
 

• Dijous 26 de novembre i dimecres 2 i 9 de desembre 
Curs on-line de llenguatge no sexista i inclusiu 
A càrrec de Montserrat Vallvé Viladoms 
Horari: de 18.30 a 20 h  
 

• Dimarts 1 de desembre 
Taller online de serigrafia feminista  
A càrrec d’Embrutafils i Madame Tornado 
Horari de 16 a 18 h 
Organitza: SIAD Montserrat Roig ( treure)  
 

• Dies 2, 9 i 16 de desembre  
Taller online de noves masculinitats  
Adreçat a homes 
Facilita: Teo Valls Vila 
Horari: de 18.30 a 20.30 h 
Organitza: SIAD i SAI Manresa  
 
 

3. Campanya llenguatge no sexista.  
 

S’ha iniciat una campanya de llenguatge no sexista amb l’objectiu de visibilitzar 
les dones i donar rellevància a la presència de la diversitat de sexe/gènere en 
els diferents missatges emesos. També vol evitar l’ús d’imatges que puguin 
afectar la dignitat de certes persones o que transmetin estereotips i/o prejudicis 
sexistes.  

Des de fa temps, l’Ajuntament de Manresa treballa per fer servir en les seves 
comunicacions un llenguatge inclusiu, tot potenciant i visibilitzant la presència 
de les dones en la societat i tenint present els diversos col·lectius que avui dia 
la conformen. Parar atenció que els termes usats tinguin en compte la manera 
com les persones volen ser anomenades, fugir de determinades paraules i 
expressions que estan connotades molt negativament i evitar certes 
associacions són un pas fonamental per a recollir i reconèixer la diversitat. 

La campanya consta de diversos documents i materials per a la promoció d’un 
llenguatge inclusiu i no sexista, no només en allò que fa referència al masculí i 
femení, sinó també a col·lectius diversos: l’edició d’una guia, cartells destinats a 
diversos col·lectius de la ciutadania, cursos de formació per a personal 
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municipal i per a la ciutadania, falques radiofòniques, i cartes informatives de la 
campanya.  

4. Comissió del nomenclàtor:  

Es crea la comissió del nomenclàtor, per impulsar conjuntament amb la 
Regidoria de Cultura, cal revisar el llistat de noms de dones que hi ha i fer 
propostes de nous noms. Es convidarà a formar-ne part també alguns 
historiadors/es de la ciutat. A la comissió s’hi apunten:  

- Sandra Pujol Solernou 
- Montse Roldan Rodríguez 
- Montse Mestres Angla  
- Aurora Perez la Rosa    

5. Accions del Pla de reactivació econòmica i socia l proposades pel 
CMD:  

S’exposa com va anar la primera Taula de treball del Pla. La Sra. Aurora Perez 
la Rosa és la nostra representant i exposa que en la reunió de la Taula li va 
sobtar que ningú tingués en compte el tema de les dones i la violència 
masclista, esperava un anàlisi del problema, però no se’n va parlar, és per això 
que ella va posar el tema sobre la taula.  

La Gemma Boix Pou diu que en el Pla caldria un compromís més clar per les 
polítiques transversals, caldria fer un recordatori general i concretat accions per 
exemple amb els temes de gent gran i cures, o fent especial atenció a la 
diversitat funcional. 

L’Aurora expressa el seu desacord amb aquelles entitats de la Taula que van 
marxar a mitja reunió, cal demanar que tothom es quedi fins al final.  

6. Valoració del curs de feminismes:  

En general les valoracions del curs són positives, es valora com un curs amè, 
divulgatiu, estimulant, interessant, educatiu, profitós... 

Com a contrapunt, dir que inicialment sembla molt bàsic, però llegint tots els 
materials complementaris, el curs quedava més complert. Les sessions es feien 
curtes, hagués anat bé tenir una mica més de temps. Per altra banda, el fet de 
fer-lo virtualment també dificultava una mica la participació.   

També es valora que el format virtual fa que sigui més fàcil la participació de 
qui tingui dificultats per assistir a les sessions presencials. I el fet que les 
sessions quedaven gravades i es podien mirar una altra hora, encara facilitaven 
més el seguiment del curs.  

S’apunta que seria interessant poder aprofundir amb els diferents temes que es 
van tractar i poder elaborar propostes des del Consell.  
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Ens va quedar pendent una sessió que es podria dedicar a l’economia de 
cures, a temes de mobilitat i gènere, a discriminacions i diversitat,... 

7. Proposta de grups de tertúlia.   

La comissió permanent del Consell proposa la idea de fer unes sessions de 
tertúlia per aprofundir en el coneixement de diversos temes i per a poder parlar-
ne i fer propostes. La idea seria fer una tertúlia mensual, en que es convidaria a 
algunes expertes en el tema i es faria un marc teòric, torn obert de paraula i 
propostes concretes. Caldrà comptar amb un mínim de 7 persones inscrites per 
a cada un dels monogràfics.  

Es proposen alguns temes: sexualitat i menopausa, l’economia de cures, a 
temes de mobilitat i gènere, a discriminacions i diversitat... 

Es crea una comissió per liderar aquest projecte. Formaran part de la comissió:  

- Clotilde Morales Coca 
- Miguel Pérez Silva 
- Montse Mestres Angla 

8. Comissió del Protocol de Dol contra els feminici dis.  

Al Pla d’Igualtat diu que els Consell de la Dona, conjuntament amb l’Ajuntament 
ha d’elaborar el Protocol de Dol contra els feminicidis per activar cada vegada 
que hi hagi una dona assassinada per violència masclista a Catalunya.  

Es crea una comissió per poder-ho tirar endavant en que hi ha la Mariona 
Descarrega Alsina i la Laura Castany Figuera.  

L’Aurora Perez la Rosa proposa fer una esquela per publicar al Regió 7 cada 
vegada que hi hagi una víctima. Potser enlloc del Regió 7 es podria publicar per 
xarxes socials que tindria més impacte. L’Aurora farà una proposta de disseny.  

9. Altres assumptes:  

El Miquel Pérez Silva s’acomiada com a representat de la FUB al Consell ja 
que s’ha jubilat com a professor de la FUB. Tot i així, se’l convida a continuar 
vinculat al Consell a títol individual.  

L’Assumpció Lleonart i Sol també informa que deixa el càrrec de representant 
del Col·legi de l’Advocacia. També se la convida a continuar vinculada al 
Consell a títol individual.  

 Sense res més a tractar, es dóna per acabada la reunió.  


